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نبض بــــازار

 توقیف حساب ۵۰۰ اخلالگر بازار ارز و طلا
دبیر شورای عالی مبارزه با جرایم پولشویی و تأمین مالی 
گران بازار ارز و طلا،  تروریسم ضمن هشدار به اخلال گران و سودا
از توقیف حساب های بیش از ۵۰۰ شخص حقیقی و حقوقی 
مظنون به پولشویی ارز و طلا خبر داد. هادی خانی - رئیس مرکز 
اطلاعات مالی - گفت: حساب های بانکی بیش از ۵۰۰ شخصی 
حقیقی و حقوقی مشکوک به انجام معاملات نامتعارف و مظنون 
به پولشویی در بازار ارز و طلا در راستای اختیارات قانونی مرکز 
اطلاعات مالی در ماده ۴۲ قانون بانک مرکزی و در همکاری با 
این بانک توقیف شد. وی گفت: بررسی روابط و فعالیت های 
مالی این اشخاص و مرتبطان آنها با ظن به پولشویی در دستور 
کار مرکز اطلاعات مالی قرار گرفته و بعد از انجام مراحل تکمیلی، 
پرونده اشخاص متخلف به مرجع قضائی ارسال و اموال 
نامشروع و پول های بدون منشأ و کثیف، ضبط خواهد شد. 
دبیر شورای عالی پیشگیری مقابله با جرایم پولشویی و تأمین 
کید کرد: در  مالی تروریسم با هشدار به اخلال گران اقتصادی تأ
قانون مبارزه با پولشویی و بر اساس ماده ۲ این قانون برخلاف 
سایر قوانین و مقررات مبارزه با فساد و جرایم منشأ پولشویی، 
اصل بر برائت نیست و اموال و دارایی نامشروع اشخاص مظنون 
گر شخص مظنون نتواند منشأ درآمدها و  به پولشویی توقیف و ا
پول های مشکوک خود را مشخص کند برابر قانون، تمامی این 
اموال ضبط خواهد شد. این مقام مسئول، فلسفه قانون مبارزه 
با پولشویی را شناسایی و ضبط پول های کثیف عنوان و اعلام 
کرد: تمرکز شورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی و 
تأمین مالی تروریسم، شناسایی و توقیف اموال و دارایی های 
بدون منشأ مشخص و به تبع آن خشکاندن بنیان های مالی 

مفسدان و اخلال گران اقتصادی است. 

 نتایج قرعه کشی خودروهای وارداتی
مدیر طرح واردات خودرو وزارت صمت، ضمن اعلام نتایج 
قرعه کشی آخرین دور از عرضه خودروهای وارداتی در سال 
١۴٠٣ به ثبت درخواست ٩٣ هزار نفر در این مرحله اشاره کرد 
کنون منتخبان ۱۰ هزار خودرو عرضه شده در این  و گفت که تا
دوره، مشخص شده  و اسامی منتخبان بر روی سایت سامانه 
بارگذاری شده که ممکن است تعداد عرضه تا ۱۷ هزار خودرو 
نیز افزایش پیدا کند. آخرین دور از فروش خودروهای وارداتی از 
طریق سامانه یکپارچه عرضه خودروهای وارداتی، از روز شنبه 
۱۸ تا ۲۳ اسفندماه، برای ثبت نام متقاضیانی که طی بازه زمانی 
۱۴ تا ٢١ اسفند ماه، یکی از حساب های خود نزد بانک های عامل 
را به نام خودرو وارداتی وکالتی و مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان را در این 
حساب بلوکه کرده بودند، اجرایی شد. گفتنی است که این طرح 
فروش خودروهای وارداتی با عرضه هشت محصول فعال شد 
و طی چهار دوره، به روز رسانی شد، در نهایت ۵٨ مدل خودرو 
وارداتی عرضه شد که متقاضیان امکان انتخاب سه اولویت مورد 
نظر خود از بین محصولات عرضه شده را داشتند. طبق آنچه که 
پیش از این مهدی ضیغمی- مدیر طرح واردات خودرو وزارت 
صمت- اعلام کرده بود، پس از پایان یافتن مهلت ثبت نام در 
روز چهارشنبه )٢٢ اسفند ماه(، روز پنجشنبه )٢٣ اسفند ماه( 
قرعه کشی این مرحله از عرضه خودروهای وارداتی انجام شد؛ 
حال امروز )شنبه( این مقام مسئول در گفت وگو با ایسنا، از 
مشخص شدن نتایج قرعه کشی خبر داد. در این راستا، مدیر 
طرح واردات خودرو وزارت صمت، از مشخص شدن نتایج خبر 
داد و گفت: ثبت نام کنندگان می توانند از طریق سایت سامانه 
به نشانی saleauto. ir از وضعیت تخصیص یا عدم تخصیص 
در آخرین دور از عرضه خودروهای وارداتی در سال ١۴٠٣ 
مطلع شوند. به گفته این مقام مسئول، در این دوره از عرضه 
کنون برای  خودروهای وارداتی، ۹۳ هزار نفر ثبت نام کرده اند که تا
١٠ هزار دستگاه خودرو، منتخبان نهایی مشخص شدند؛ البته 
این تعداد ممکن است تا ۱۷ هزار خودرو نیز افزایش پیدا کند. 
گفتنی است، منتخبان این دوره از فروش خودروهای وارداتی، 
پس از دریافت فراخوان توسط شرکت واردکننده، بر اساس 
مهلتی که شرکت در نظر گرفته باشد، منتخبان فرصت خواهند 
داشت که نسبت به واریز وجه خودرو یا وجه علی الحساب 

خودرو برنده شده را واریز کنند. 
  

ذخایر کافی برای تأمین نیاز بازار داریم
معاون امور برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با 
غ و گوشت قرمز در بازار،  کید بر تولید و عرضه مناسب گوشت مر تأ
از ذخایر کافی برای تأمین نیاز کشور خبر داد و اعلام کرد که در 
کبر فتحی،  غ منجمد نیز انجام خواهد شد. ا صورت نیاز، توزیع مر
معاون امور برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی، در 
گفت وگو با ایسنا، با توجه به تقارن ماه رمضان و عید نوروز درباره 
غ و گوشت اظهار کرد: شرایط تولید گوشت  وضعیت توزیع مر
غ مساعد است و تولیدکنندگان با وجود تمامی مشقت ها و  مر
غ زنده و  محدودیت ها همچنان در حال تولید هستند. قیمت مر
غ آماده طبخ به نرخ واقعی خود رسیده و بازار در شرایط خوبی  مر
غ در بازار موجود است و شاید  قرار دارد؛ بنابراین به میزان کافی مر
غ منجمد نباشد. وی با اشاره به برنامه های  نیازی به عرضه مر
وزارت جهاد کشاورزی برای ماه رمضان افزود: برنامه ای به 
استان ها ابلاغ شده که در صورت احساس نیاز و درخواست 
غ منجمد توزیع شود. خوشبختانه شرکت  مسئولان استانی، مر
پشتیبانی امور دام ذخایر کافی در اختیار دارد و از این محل، 
کنون یکی دو استان درخواست  عرضه انجام خواهد شد. تا
توزیع داشته اند که عملیاتی شده است. فتحی درباره وضعیت 
ذخایر گوشت قرمز نیز گفت: در زمینه گوشت منجمد نیز ذخایر 
خوبی وجود دارد و فروشگاه ها نیز عرضه این محصول را انجام 
می دهند. اما گوشت گرم عمدتاً از تولید داخل تأمین می شود و 
حدود ۹۰ درصد نیاز کشور از طریق تولید داخلی تأمین می شود 
و به همین دلیل، قیمت آن نسبت به گوشت وارداتی بالاتر است. 
کز عرضه  در این راستا، اتحادیه دامپروری اقدام به راه اندازی مرا
مستقیم در تهران و سایر استان ها کرده که می تواند به تعدیل 
قیمت و دسترسی مناسب مصرف کنندگان کمک کند. معاون 
وزیر جهاد کشاورزی درباره دلیل بالا بودن قیمت گوشت داخلی 
نسبت به برخی کشورها اظهار کرد: کشورهایی که در صنعت 
دامپروری مستعد هستند، میزان بارندگی بسیار بالاتری دارند، 
حدود سه تا چهار برابر کشور ایران و این امر موجب می شود که 
علوفه و نهاده های دامی در آن کشورها هزینه ای نداشته باشد، 
در حالی که دامداران ایرانی مجبورند نهاده های دامی، از جمله 

ذرت و سویا، را با قیمت بالاتری خریداری کنند. 

اخبار

 صعود شاخص بورس
در اولین روز هفته که خبر رسید لوایح پالرمو 
کمیسیون های مجمع به  و سی اف تی در 
تصویب رسیده، دلار کاهشی و بورس افزایشی 
شد؛ به طوری که شاخص کل بازار سرمایه با 
افزایش حدود ۴۲ هزار واحد به رقم دو میلیون 
و ۷۳۷ هزار واحد رسید و کانال ۲. ۷ میلیون را 
که ۲۱ اسفند از دست داده بود مجددا تصاحب 
کرد. روز شنبه بازار سهام صعود قابل توجهی 
داشت؛ رشدی که از دقایق ابتدایی معاملات 
مشهود بود. در بیست و پنجمین روز اسفند 
۱۴۰۳ شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
۴۲ هزار و ۷۶۸ واحد افزایش یافت و به رقم دو 
میلیون و ۷۳۷ هزار و ۴۲۹ واحد رسید و کانال 
۲. ۷ میلیون را که ۲۱ اسفند از دست داده بود 
مجددا تصاحب کرد. به نظر می رسد تصویب 
لوایح سی اف تی و پالرمو در کمیسیون مشترک 
مجمع تشخیص مصلحت نظام از نظر روانی 
تاثیر مثبتی بر بازار بورس داشته است. قیمت 
دلار در بازار آزاد نیز در روزهای اخیر تا ۹۳ هزار 
تومان بالا رفته بود به ۹۱ هزار تومان کاهش 
یافت. رشد قابل ملاحظه دیروز بورس در 
شرایطی اتفاق افتاد که شدت ریزش بورس 
از ۱۳ اسفند به بعد باعث شده بود تا این بازار 
نتواند کانال ۲. ۸ میلیون را که در ماه های اخیر 
چهار بار فتح کرده و دوباره از دست داده حفظ 
کند. دیروز شاخص هم وزن نیز ۹۴۷۳ واحد 
افزایش داشت و در عدد ۸۰۲ هزار و ۸۵۸ واحد 
ایستاد. در اولین روز کاری هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۲۵۶ عدد و سهام منفی ۴۳ عدد 
بود. تعداد خریداران به ۵۲ هزار نفر رسید. 
به طور کلی بازار ۱. ۵۹ درصد افزایش داشت. 
دیروز حدود ۴۲۵ هزار فقره معامله به ارزش ۱۴ 
هزار میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد. 
فملی، فولاد و وبملت بیش ترین تاثیر مثبت 
را بر شاخص بورس داشتند. از نمادهای 
کنش نیز می توان به غانیزان، آلومینا و  پرترا
خودرو اشاره کرد. روز ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ شاخص 
فرابورس ایران نیز ۲۶۷ واحد افزایش یافت و 
به ۲۴ هزار و ۵۷۵ واحد رسید. تعداد معاملات 
دیروز فرابورس ۲۵۵ هزار فقره و ارزش آن ۱۳۰ 
گرس  هزار میلیارد تومان بود. آریا، نیشکر و زا
بیش ترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس 
داشتند. اخشان، الکتروماد و خیمن نیز از 

کنش فرابورس بودند.  نمادهای پرترا

داود بیگی نژاد: 
  فروش متری مسکن 

غیرقانونی نیست
ک گفت:   نایب رئیس اتحادیه مشاوران املا
از آنجا که توان خرید مردم برای یک واحد 
مسکونی کامل کاهش پیدا کرده است، به 
همین دلیل افرادی که در این حوزه فعالیت 
می کنند جذب منابع سرمایه ای را تغییر دادند 
و از متری فروشی بهره  می گیرند. در حالی که 
اخیرا مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران 
اعلام کرد تمام سکوهای فروش متری مسکن 
فریب  نباید  شهروندان  و  است  غیرقانونی 
کلاهبرداران را بخورند اما طبق اعلام مشاوران 
ک این معاملات در حال حاضر در بازار در  املا
حال انجام است.  داود بیگی نژاد، نایب رئیس 
ک استان تهران در  اتحادیه مشاوران املا
گفت وگو با ایلنا درباره معاملات فروش متری 
مسکن در بازار و اینکه آیا این معاملات قانونی 
است، اظهار داشت: از آنجا که توان خرید 
مردم برای یک واحد مسکونی کامل کاهش 
پیدا کرده است، به همین دلیل افرادی که 
در این حوزه فعالیت می کنند جذب منابع 
سرمایه ای را تغییر دادند و از متری فروشی 
بهره  می گیرند. وی ادامه داد: از سوی دیگر 
گزینه فروش متری مسکن در سامانه هایی 
ک قرار داده  که دولت در اختیار مشاوران املا
کاتب وجود ندارد و  از جمله خودنویس و 
که بتوان از آن  سامانه رسمی وجود ندارد 
طریق واحد مسکونی را در قالب فروش متری 
به مردم عرضه کنیم. با این وجود در حال 
حاضر فروش متری مسکن در بازار بین مردم 
معامله می شود. نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
ک افزود: سوال این است که این خرید  املا
و فروش متری مسکن در چه بستری انجام 
می شود و اساسا در این معاملات چه متر از چه 
ساختمانی به فروش می رسد؟ سوال دیگر این 
است که در آینده چگونه از این واحد استفاده 
خواهد شد یا سهم افراد به فروش می رسد.  
کید کرد: وقتی قوانین مشخص  بیگی نژاد تا
وضع می شود، می تواند باری را از دوش قوا 
به ویژه قوای قضائیه بردارد اما می دانیم 
درباره فروش متری و واحدهایی که اینگونه به 
فروش رفته اند در آینده دچار مشکل خواهیم 
که آیا این  شد. وی در پاسخ به این سوال 
معاملات فروش متری قانونی هستند، گفت: 
در هیچ قانونی به طور صریح به غیرقانونی این 
معاملات اشاره نشده است. وقتی قانون گذار 
متخصصان این حوزه را برای معاملات فروش 
متری را در دو سامانه رسمی خودنویس و کاتب 
محدود کرده و امکان معاملات رسمی وجود 
ک در  ندارد. نایب رئیس اتحادیه مشاوران املا
پاسخ این سوال که در حال حاضر قراردادی 
ادامه  برای فروش متری منعقد می شود، 
داد: قرارداد منعقد می شود که در قراردادها 
متراژ هم مشخص است و مدل های متعدد و 
مختلفی دارد و بعضا در قالب پیش فروش این 

معاملات انجام می شود. 

 آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: همزمان با تغییرات اقلیمی 
پیش بینی می شود که جهان در سال آتی با بحران شدید آبی 
مواجه شود و این امر به ویژه با توجه پیش بینی های صورت 
گرفته برای ایران از همه بیشتر خواهد بود. برخی از کارشناسان 
معتقدند که بهره برداری از منابع زیرزمینی تنها راهکار است، 
اما صاحب نظران بر این باورند با این اقدام پایتخت در معر ض 
تهدید فرونشست شدید و بحران های دیگر قرار می گیرد. به 
گفته صاحب نظران، علاوه بر فرونشست، استفاده بی رویه از 
منابع زیرزمینی می تواند به کاهش کیفیت آب و افزایش آلودگی 
آن منجر شود. با توجه به اینکه بسیاری از منابع آب زیرزمینی 
در مناطق شهری و صنعتی قرار دارند، این موضوع می تواند به 
بحران های بهداشتی و زیست محیطی جدیدی منجر شود. 
در این شرایط، نیاز به یک رویکرد جامع و پایدار برای مدیریت 
منابع آبی کشور احساس می شود. این رویکرد باید شامل 
ح های انتقال آب و  برنامه ریزی های بلندمدت، اجرای طر
همچنین فرهنگ سازی در زمینه مصرف بهینه آب باشد. تنها 
با همکاری و همدلی همه بخش ها می توان به آینده ای پایدار و 

امن برای منابع آبی ایران امیدوار بود. 
   بحران در پایتخت

به گزارش »آرمان ملی«، حسام شرقی کارشناس حوزه آب در 
این باره گفت: بحران آب در ایران، به ویژه در پایتخت، به یک 
معضل حیاتی تبدیل شده است. کشور ما به ویژه در سال های 
اخیر با کاهش میزان بارش ها، افت سطح آب های زیرزمینی و 
تغییرات اقلیمی مواجه بوده که این وضعیت به تهدیدی جدی 
برای منابع آب کشور تبدیل شده است. وضعیت بحرانی منابع 
آبی در ایران نه تنها تهدیدی برای تأمین آب شرب شهرها بلکه 
معضلی برای بخش کشاورزی، صنعت و به طور کلی توسعه 
پایدار کشور است، این بحران، به ویژه در مناطق پرجمعیت 
، بیش از پیش محسوس است و  و شهری مانند تهران و البرز
مسائلی چون کاهش بارش ها، استفاده بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی و فرونشست زمین، بر پیچیدگی های این بحران 
افزوده است. او افزود: یکی از مشکلات اساسی که ایران در 
حال حاضر با آن روبه رو است، استفاده بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی برای تأمین نیازهای روزمره است، این امر در تهران و 
 ، ، به دلیل کاهش بارندگی و تأثیرات خشکسالی های اخیر البرز
استفاده از آب های زیرزمینی به شدت افزایش یافته است، در 
حقیقت استفاده از این منابع نه تنها نیاز آب شرب را تأمین 
کرده بلکه در بخش کشاورزی نیز به یک رویه معمول تبدیل 
شده است. به طور مثال، میزان استفاده از منابع آب زیرزمینی 
در تهران از ۲۵ درصد به ۶۵ درصد افزایش یافته است، که این 
خود نشان دهنده بحرانی بودن وضعیت است. این روند 
نگران کننده ای است زیرا منابع زیرزمینی آب در معرض خطر قرار 
دارند و استمرار استفاده بی رویه از آن ها می تواند به فرونشست 

زمین و کاهش کیفیت منابع آب زیرزمینی منجر شود. 
 تهدید فرونشست زمین

شرقی اضافه کرد: فرونشست زمین، که در سال های اخیر 
در برخی از مناطق کشور به خصوص در اطراف تهران و البرز 
مشاهده شده است، یکی از پیامدهای جدی استفاده بیش از 
حد از منابع آب زیرزمینی است. این پدیده زمانی اتفاق می افتد 
که برداشت بیش از حد از آب های زیرزمینی، موجب کاهش 
ک می شود و در نهایت منجر به نشست  فشار در لایه های خا
زمین می گردد. فرونشست نه تنها به زیرساخت های شهری 
آسیب وارد می کند بلکه می تواند موجب تغییرات جوی و آسیب 
به محیط زیست نیز شود. این خطرات می تواند به کاهش 
کارایی منابع آب زیرزمینی و تهدید جدی برای تأمین آب شرب، 

کشاورزی و حتی صنعت منجر گردد. 
 کاهش کیفیت آب

این کارشناس توضیح داد: با توجه به اینکه کشور با بحران 
کم آبی دست و پنجه نرم می کند، برخی از مسئولین معتقدند که 
تنها راه حل بحران آب استفاده از منابع آب زیرزمینی است. این 
گرچه ممکن است در کوتاه مدت جوابگو باشد، اما در  استراتژی ا
بلندمدت تأثیرات منفی و جدی خواهد داشت. ادامه استفاده 
از منابع آب زیرزمینی بدون توجه به پیامدهای آن، نه تنها به 
فرونشست زمین منجر خواهد شد، بلکه در درازمدت کیفیت 
منابع آب را کاهش خواهد داد و بسیاری از منابع آبی ممکن 

است به طور کامل خشک شوند. از این رو، برخی از کارشناسان 
بر این باورند که استفاده از این منابع باید به شدت محدود 
شود و راهکارهایی دیگر برای تأمین آب شرب و کشاورزی مد 

نظر قرار گیرد. 
 راهکار چیست؟

در این راستا، راهکارهایی مانند بهبود مدیریت منابع آب، 
کاهش مصرف آب و تلاش برای تأمین آب از منابع سطحی 
می تواند نقش مؤثری در کاهش بحران آب ایفا کند. از جمله 
این راهکارها می توان به توسعه شبکه های انتقال آب، استفاده 
از تکنولوژی های نوین در کشاورزی و ارتقای سیستم های 
آبیاری اشاره کرد. به ویژه در تهران و البرز که با بحران کم آبی 
شدید مواجه هستند، استفاده از سدها و منابع سطحی به 
جای منابع زیرزمینی می تواند به عنوان یک استراتژی مؤثر در 
نظر گرفته شود. افزایش بهره وری در بخش کشاورزی و مدیریت 
منابع آب در این بخش می تواند به کاهش فشار بر منابع آبی 
زیرزمینی کمک کند. توجه به بازسازی و تقویت زیرساخت های 
انتقال آب نیز اهمیت زیادی دارد، همچنین شبکه های انتقال 
، که منبع تأمین آب شرب این  آب سد طالقان به تهران و البرز
مناطق هستند، نیازمند توسعه و بهینه سازی هستند. این 
امر می تواند کمک کند تا در صورت بروز بحران آب، منابع آب 
سطحی به طور مؤثری به این مناطق منتقل شوند و از وابستگی 
به منابع زیرزمینی کاسته شود. در کنار این مسائل، باید به 
مسئله تغییرات اقلیمی و کاهش بارش ها توجه جدی شود، 
، به ویژه در  چرا که کاهش بارش ها در بسیاری از مناطق کشور
مناطق کوهستانی، تأثیرات منفی زیادی بر ذخایر سدها و منابع 

آبی خواهد داشت. 
 فرهنگ مصرف

او در ادامه گفت: در راستای اصلاح الگوهای مصرف آب 
گام های جدی تری برداشته شود. فرهنگ سازی و آموزش 
به مردم در زمینه مصرف بهینه آب و اهمیت آن، می تواند در 
کاهش فشار بر منابع آبی کشور مؤثر واقع شود. این امر می تواند 
به کاهش هدررفت آب در منازل، صنایع و کشاورزی کمک 
کند و از تبعات ناشی از بحران کم آبی بکاهد. به علاوه، توجه به 
کستری، تصفیه  راهکارهای نوین مانند استفاده از آب های خا
فاضلاب ها و استفاده از آب های غیرمتعارف نیز می تواند در 

تأمین نیازهای آبی در کوتاه مدت مؤثر باشد. 
 بحران مدیریتی

شرقی معتقد است: یکی از مشکلات اصلی در مدیریت 
بحران آب در ایران، فقدان هماهنگی میان مسئولان مختلف 
است. به نظر می رسد که برای مقابله با بحران آب، لازم است که 
همه دستگاه ها، از جمله وزارت نیرو، وزارت جهاد کشاورزی، 
سازمان های محیط زیست و سایر نهادهای مربوطه، همکاری 
و هماهنگی بیشتری داشته باشند. تنها از طریق یک استراتژی 
جامع و هماهنگ می توان به طور مؤثر با بحران آب مقابله کرد. 
لازم است که برنامه هایی برای مدیریت منابع آبی در کوتاه مدت 
و بلندمدت تدوین شود که علاوه بر تأمین آب شرب، از امنیت 

غذایی و توسعه پایدار کشور نیز محافظت کند. اما آنچه که 
بدیهی است، اینکه برای عبور از بحران آب و جلوگیری از 
، ضروری است که تمامی نهادها و مردم  پیامدهای جدی تر
به صورت هماهنگ و همگرا عمل کنند. همکاری همه جانبه 
در مصرف بهینه آب، اصلاح روش های مدیریت منابع آبی و 
استفاده از فناوری های نوین می تواند کمک شایانی به حل 
بحران آب در کشور کند. بدون شک، بحران آب به یکی از 
بزرگ ترین چالش های پیش روی ایران تبدیل شده است که در 
صورت عدم توجه و تدابیر لازم، می تواند اثرات جبران ناپذیری بر 

زیست بوم، اقتصاد و کیفیت زندگی مردم بگذارد. 
  روند صعودی برداشت 

محسن اردکانیان کارشناس آب و فاضلاب در این باره گفت: 
طی دو سال گذشته، اقدامات متعددی برای مدیریت آب 
انجام شده است، در سال ۱۴۰۲، ذخیره سدها به ۴۰۲ میلیون متر 
مکعب رسید، در حالی که این رقم در سال ۱۳۹۱، ۴۴۴ میلیون 
متر مکعب بود. همچنین، ۳۷۲ حلقه چاه بازسازی شده و ۱۳۶ 
حلقه چاه کشاورزی که کیفیت آب آن ها مناسب بود، به شبکه 
آب شرب شهری متصل شده اند، این چاه ها قبلاً برای آبیاری 
کشاورزی در مناطقی مانند رباط کریم استفاده می شدند. وی 
گفت: در سال آبی ۱۴۰۲- ۱۴۰۳، کل آب های سطحی ۵۷۰ میلیون 
متر مکعب و کل منابع زیرزمینی ۹۶۸ میلیون متر مکعب بوده 
است، با این حال، افت سطح سفره های آب زیرزمینی ادامه 
دارد، در سال ۱۳۹۹، متوسط برداشت از منابع زیرزمینی ۱۰ متر 
کنون این رقم به ۱۷. ۵ متر مکعب بر  مکعب بر ثانیه بود، اما ا
ثانیه افزایش یافته است. او کاهش فشار آب در سطح تهران 
گر در یک چهارم استان به طور  را مهم قلمداد کرد و گفت: ا
نوبه ای کاهش فشار ناچیز در شبکه اجرا شود، صرفه جویی 

قابل توجهی خواهیم داشت. 
 مشارکت همه جانبه

این کارشناس مدیریت آب در تهران را نیازمند همکاری 
گفت:  و  دانست  مردم  مشارکت  و  دستگاه ها  همه جانبه 
اطلاع رسانی گسترده و فرهنگ سازی برای کاهش مصرف آب 
از جمله اقدامات ضروری است که باید با جدیت پیگیری شود. 
وی کاهش فشار آب در شبکه شهری را اقدامی کوتاه مدت 
دانست و گفت: برای حل ریشه ای بحران، نیاز به برنامه ریزی 
بلندمدت و سرمایه گذاری در زیرساخت های آبی است. با 
کاهش منابع آب، مدیریت مصرف آب  افزایش جمعیت و 
 ۳۱ ، به یک چالش بزرگ تبدیل شده است، در حال حاضر
درصد از مشترکین تهران تا ۱۲ متر مکعب در ماه و ۶۳ درصد 
تا ۲۴ مترمکعب آب مصرف می کنند، تنها ۶ درصد از مشترکین 
بیش از دو برابر الگوی مصرف، آب استفاده می کنند. وضعیت 
سدهای تهران نشان دهنده بحران جدی کم آبی است که 
نیازمند اقدامات فوری و هماهنگی بین دستگاهی است، 
بدون برنامه ریزی بلندمدت و مشارکت عمومی، تهران ممکن 
است در آینده ای نزدیک با چالش های بزرگ تری در تأمین آب 

مواجه شود. 

بررسی »آرمان ملی« از راهکار برداشت از منابع زیرزمینی آب برای حل بحران کم آبی پایتخت

 راهکار فوری یا بذر بحران های آینده؟
   آب زیرزمینی نجات دهنده یا آغاز بحران جدید؟

گر  ا گفت:  ایران  اصناف  اتاق  رئیس   
لازم باشد استفاده نانوایان از خشخاش، 
کنجد، سبزیجات و … را ممنوع خواهیم کرد 
تا قیمت ها به تعادل برسد اما باید حقوق 
نانوایان نیز دیده شود. نشست بررسی و رفع 
چالش های موجود در حوزه آرد و نان به 
ریاست قاسم نوده فراهانی رئیس اتاق اصناف 
ایران و با حضور علی فرهادی رئیس سازمان 
تعزیرات حکومتی، حسین صمصامی عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، 
رضا همایونی فر مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت 
نظارت  معاون  یوزباشی  سیداحد   ، کشور
سازمان تعزیرات حکومتی، غلامعلی مهدوی، 
رئیس مرکز امور اصناف و بازرگانان ایران و دبیر 
هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی 
، امید سامری مشاور عالی اتاق اصناف  کشور
کورش نجم آبادی معاون عملیات  ایران، 
طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان )نانینو(، 
محمد جواد کرمی رئیس و اعضای کارگروه آرد 
و نان اتاق اصناف ایران و رؤسای اتحادیه های 
کز استان به صورت حضوری و  نانوایی مرا
ویدئو کنفرانس برگزار شد. در این نشست که 

روز ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ در محل اتاق اصناف ایران 
برگزار شد، گزارش معاونت بازرسی و نظارت 
اتاق اصناف ایران در خصوص چالش های 
نانوایان با سامانه نانینو و پیشنهادات رفع این 
چالش ها قرائت شد و مقرر شد این گزارش با 
دقت نظر بیشتری در کمیسیونی که به همین 
منظور در اتاق اصناف ایران تشکیل خواهد 
شد، تهیه و تنظیم شده و در اختیار نهادهای 
ذی ربط قرار گیرد. رئیس اتاق اصناف ایران 
یارانه  گرچه  ا کرد:  اظهار  نشست  این  در 
زیادی بابت نان پرداخت می شود اما مردم، 
نانوایان و دولت هر سه ناراضی هستند. از 
این رو گزارشاتی در خصوص آنالیز هزینه های 
نانوایان، از استان ها دریافت کرده ایم اما این 
گزارشات و تحلیل آنها باید تکمیل شود. قاسم 
نوده فراهانی گفت: ما با تشکیل کمیسیون آرد 
و نان در اتاق اصناف ایران و استان ها در نظر 
داریم تا علاوه بر نانوایان، حقوق مردم را نیز 
گر لازم باشد، استفاده  پیگیری کنیم. حتی ا
نانوایان از خشخاش، کنجد، سبزیجات و … 
را ممنوع خواهیم کرد تا قیمت ها به تعادل 
برسد. اما باید حقوق نانوایان نیز دیده شود. 
غلامعلی مهدوی، رئیس مرکز امور اصناف و 

بازرگانان ایران و دبیر هیات عالی نظارت بر 
سازمان های صنفی کشور در این نشست با 
انتقاد از برخی استعلامات از سوی سامانه 
نانینو گفت: سامانه نانینو نمی تواند به جای 
همه دستگاه ها قاعده گذاری کند و مبنای 
ارائه خدمات این سامانه به نانوایان باید 
کسب باشد. لذا باید ترتیبی اتخاذ  پروانه 
نوین  سامانه  از  خدماتی  نانینو  که  شود 
اصناف دریافت کند. علی فرهادی، رئیس 
سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به فراوانی 
پرونده های مربوط به نانوایان در این سازمان 
گفت: در این نشست، مشکلات متعددی از 
سوی نمایندگان نانوایان مطرح شد که همه 
خ متعادل نان  آنها مهم هستند اما تعیین نر
نیز بسیار مهم است. امروز شاهد پرونده های 
زیادی در سازمان تعزیرات حکومتی هستیم 
که شایسته نیست و باید این مشکلات هرچه 
صمصامی،  حسین  شوند.  رفع  سریع تر 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای  عضو 
اسلامی نیز بیان کرد: یکی از اعتراضات پر 
تکرار مردم به کمیسیون اقتصادی، پیرامون 
است.  نان  کیفیت  و  قیمت  موضوعات 
وضعیت  این  ساماندهی  خواستار  مردم 

هستند. پیش تر استانداردسازی هایی شده 
خ  بود و ما در واحدهای نانوایی شاهد نر
نامه ای شامل وزن و قیمت بودیم اما این 
استانداردها امروز رعایت نمی شود. لذا باید 
تعیین شود. وی  استانداردهایی  مجدداً 
ادامه داد: باید به چارچوبی برسیم که مردم و 
نانوایان، هر دو راضی باشند. بنده دست همه 
نانوایان را به موجب شرایط شغلی سختی 
که دارند می بوسم اما باید عملکرد نانوایان 
استانداردسازی شده و سپس بر رعایت آن، 
نظارت شود. از این رو از اتاق اصناف ایران 
انتظار داریم در گام نخست، اقتصاد نانوایان 
را مورد بررسی دقیق تری قرار دهد. در مقابل 
ما در کمیسیون اقتصادی مجلس نیز این 
آمادگی را داریم که چنانچه نیاز به اصلاح 
قانونی باشد، در این باره پیگیری های لازم 
کورش نجم آبادی معاون  را انجام دهیم. 
عملیات طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان 
)نانینو( نیز گفت: این سامانه اجازه عملکرد 
خودسرانه ندارد و از وزارت کشور اطلاعات و 
دستورات لازم را می گیرد لذا تمامی مطالبات و 
خواسته های دیگر نهادها لازم است از سوی 

وزارت کشور به این سامانه ابلاغ شود.

رئیس اتاق اصناف ایران: 

 قیمت نان باید به تعادل برسد
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